## ملخص رسالة دكتوراه

بعنوان: الحياة الاجتماعية في مملكة غرناطة في عهد بني الأحمر

( 635 – 897ھـــ/ 1238 – 1492م)

إعداد الطالبة: حنان العجيل فرج الغويل إشــراف:

د/ أيمن إبراهيم السيد	أ.د/ عفيفي محمود إبراهيم
مدرس التاريخ الإسلامي	أستاذ التاريخ والحضارة الإسلامية
كلية الآداب – جامعة بنها	كلية الآداب – جامعة بنها

تعد دراسة هذا الموضوع من الدراسات المهمة في التاريخ الأندلسي؛ لأن في دراسته رصد لمظاهر الحياة الاجتماعية بمفهومها الشامل لمختلف الأنشطة التي عرفها التاريخ الإسلامي الأندلسي، السياسية، والعمرانية، والاجتماعية، والاقتصادية، والعلمية في مملكة غرناطة في عهد بني الأحمر، وهكذا فقد جمعت هذه الدراسة بين التاريخ والحضارة.

وقد قسمت الدراسة إلى مقدمة وخمسة فصول، تناولت ا**لمقدمة** أسباب اختيار الموضوع، والتعريف به، وعرض لأهم المصادر التي اعتمدت عليها الدراسة.

وجاء الفصل الأولتحت عنوان: (الحياة السياسية في مملكة غرناطة في عهد بني الأحمر)، حيث يبحث هذا الفصل في تاريخ غرناطة السياسي منذ الفتح الإسلامي وحتى قيام المملكة، ثم تاريخها أثناء حكم سلاطين بني الأحمر، وسقوطها في النهاية، موضحاً الظروف التي أدت إلى ذلك.

أما الفصل الثانيفهو عن: (خطط غرناطة وأبرز معالمها الحضارية في عهد بني الأحمر)، حيث ابتدأ بالناحية الجغرافية لمملكة غرناطة اسمها وموقعها وتقسيمها الإداري وأنهارها وجبالها، وما تشتمل عليه من معالم حضارية مختلفة، مثل: الأرباض "الأحياء"، والأبواب، والمنازل، والقصور، والمساجد، والحمامات، والأسوار والأبراج، والمقابر.

وكان الفصل الثالث بعنوان: (عناصر المجتمع وطبقاته)، ويبحث هذا الفصل في أهم عناصر السكان التي تمثل مجتمع غرناطة، كالعرب والبربر والمولدون والنصارى واليهود والصقالبة والأتراك الغز وأخيراً المدجنون، ويوضح فئات الطبقة الخاصة التي تتكون من: السلطان والوزير وحاكم الإقليم والكاتب والقاضي والمحتسب وصاحب الشرطة مبيناً أشهر من تولى هذه المناصب والأعمال المنوطة بهم.

ويتحدث عن الطبقة الوسطى حيث تضم أبرز العلماء والأدباء والشعراء الذين أثروا بجهودهم العلمية الحركة الفكرية في مملكة غرناطة، وفئة التجار والملاك والأعيان الذين ساهموا في ازدهار الحياة الاقتصادية في المملكة، أما الطبقة العامة فكانت أدنى طبقات المجتمع، وأكثرها تأثراً بالظروف المحيطة بها من حروب وفتن ومجاعات وغير ذلك.

وخصص الفصل الرابع: (للمرأة الغرناطية)، التي كانت تنعم بالعيش في مجتمع إسلامي يتسم بمجموعة من الآداب كانت تحد من حريتها، ورغم ذلك فقد تمتعت المرأة الغرناطية بقسط وافر من الحرية، فشاركت في الأحتفال بالأعياد والمناسبات المتعددة، وكانت حاضرة في المجتمع بنشاطها في كل نواحي المعرفة.

وتناول الفصل الخامس والأخير: (العادات والتقاليد)، وقد صار الحديث في هذا الفصل على النحو التالي: استعراض لأشهر الأطعمة والأشربة التي كان يتناولها أهل غرناطة، ثم الأزياء التي كانوا يرتادونها والتي تختلف حسب الفصول والمناسبات والمهن، وتطرق أيضاً إلى الأعياد الإسلامية والنصرانية واليهودية، والمواسم الفلاحية، وأبرز الاحتفالات مع ذكر وسائل التسلية والترفيه من موسيقى وغناء وخروج للمنتزهات والصيد وممارسة الألعاب المختلفة.

وانهيت الدراسة **بخاتمة** تضمنت أهم النتائج التي توصلت إليها الدراسة، وأخيراً الملاحق وقائمة المصادر والمراجع التي أفادت الدراسة. Doctorate Thesis Summary Titled: Social Life in Granada in Beni El Ahmar Ages (897 – 635 H / 1238 – 1492 A.D)

## Prepared by: HANAN ELUGIL FARAG ELGHOIL

Supervisors:

Prof. Dr./ Afifi Mahmoud Ibrahim	Dr./ Ayman Ibrahim Elsayed
Professor of Islamic History and Civilization	Lecturer of Islamic History
Faculty of Arts - Banha University	Faculty of Arts - Banha University

This study subject is very important in Andalusian history as this study focuses on social life with its wide concept of all activities known by Andalusian Islamic history whether political, constructive, social, scientific and economic in Granada kingdom in Beni El Ahmar age, thus this study included both history and civilization.

This study was subdivided to an introduction and five chapters, the introduction discussed causes of selecting and defining the subject and displaying the most important sources on which the study depended.

Chapter One was entitled political life in Granada kingdom in the age of Beni El Ahmar as this chapter discusses Granada's political history since Islamic conquest and till declaring the kingdom, then its history during Beni El Ahmar sultans age and its falling at the end with causes.

But Chapter Two is "plans of Granadaand itsmost striking landmarks in Beni El Ahmar age" as its begins with geographic aspect of Granada, its name, site, administrative subdivision, rivers and mountains and its different civilization, landmarks including districts, doors, houses, places, mosques, bathrooms, walls, towers and tombs.

Where Chapter Three "community elements and classes" discusses elements of population representing Granada's community, including Arabs, Berbers, El Mowaldon, Christians, Jews, Sakaleba, Ghaz Turks and finally Mdjnon, social class groups consisting of / Sultan, minister, territory ruler, clerk, judge, accountant and policeman stating the most striking persons held this positions and their responsibilities.

Also it discusses the middle class which included the most striking scientists, authors and poets who, through their scientific efforts, affected ideological movement in Granada kingdom, and traders, owners and gentry who contributed in kingdom's economic property, but the public was the lowest community's class and the most affected by the surrounding circumstances of wars, sedition, dearth and otherwise.

Where the Chapter Four "woman in Beni El Ahmar age" who lived in an Islamic community characterized by some morals limiting her freedom, yet, the Granadan woman enjoyed a considerable freedom as she participated in celebrating feasts and events as she was a part of community in all knowledge aspects.

Chapter Five, the last chapter "social customs and traditions" discussed the most famous food and beverage taken by Granada's people, then cloths which differ according to seasons, events and professions in addition to Islamic and Christian feast, forming seasons and the most striking celebrations and mentioning means of entertainment of music, signing, promenading, hunting and playing different games.

The study was concluded by the most important results and finally, annexes and the study bibliography.